

磁共振成像

月刊
总第141期
2010年1月创刊

2024年第15卷第3期
2024年3月20日出版

刊名题写：时任第十一届全国人大常委会副委员长韩启德

主管单位 中华人民共和国国家卫生健康委员会

主办单位
中国医院协会
首都医科大学附属北京天坛医院

终身名誉主编 戴建平

主编 金征宇
副主编 陈敏 程敬亮 付海鸿
贺光军 洪楠 刘士远
马林 宋彬 田捷
王梅云 鲜军舫 严福华
赵心明

社长 贺光军
编辑部主任 王志强
责任编辑 顾立萍 王志强
王婷 贺光军
责任校对 张琴 江俊
学科编辑 陈佳杰 韩小伟
刘海峰 毛家骥
徐臣
出版单位 《磁共振成像》
杂志社有限公司

发行范围 公开
发行单位 本刊发行部

国内发行 中国邮政集团有限公司
北京市报刊发行局
邮发代号 2-855
国外总发行 中国国际图书贸易集团有限公司
国外发行代号 M 8958
印刷单位 北京科信印刷有限公司

电话 010-67113815
E-mail editor@cjmri.cn
网址 www.chinesemri.com
定价 每册30元

国内统一连续出版物号
CN 11-5902/R

国际标准连续出版物号
ISSN 1674-8034

广告发布登记证号 京西市监广登字20170242号
本刊刊出的所有论文不代表本刊编委会的观点，除非特别声明

目次

论著

临床指南·专家共识

2023年SCMR 4D Flow心血管磁共振共识声明解读
.....贾溪, 赵世华 (1)

临床研究

产后女性脑镜像同伦功能连接改变的静息态fMRI研究
.....张凯华, 林嘉玉, 宿薇, 高樱莉, 李娜, 杜钰焯,
简星儒, 王晶, 赵诗佳, 杜小霞 (7)

基于功能连接分析对基底节区卒中患者的偏侧化研究
.....茆倩倩, 陈宇辰, 陈慧铀, 姜亮, 姜海龙, 殷信道 (13)

多延迟动脉自旋标记技术在动脉重度狭窄或闭塞患者脑灌注评估中的价值
.....李璐璐, 尚松安, 莫小小, 梅超, 张宁贵,
王雪, 杨鑫, 伍雅婷, 叶靖 (19)

症状性颈动脉粥样硬化斑块与缺血性卒中后短期mRS评分的相关性
.....吴静静, 张亚婷, 张林, 尹喜, 宋娟, 王成伟 (26)

基于多序列MRI影像组学的胶质母细胞瘤风险分层预测研究
.....牛文举, 徐怀文, 高宇翔, 王效春, 谭艳, 张辉, 杨国强 (31)

T1WI增强直方图分析鉴别血管瘤型脑膜瘤和非典型脑膜瘤
.....韩涛, 刘显旺, 蒋健, 周凤瑜, 董文洁, 张斌, 周俊林 (37)

急性轻度创伤性脑损伤患者静息态功能MRI多模式研究
.....曾哲, 罗琳, 陈强, 侯斯琦 (43)

动脉自旋标记联合扩散张量成像对腮腺肿瘤的鉴别诊断价值
.....周金亮, 崔运福, 张迪鸣, 任瑞, 狄宁宁, 沈善昌, 姜兴兵, 王山山 (50)

4D-Flow MRI在肥厚型心肌病左室流出道血流评估中的价值探索
.....徐晶, 陈秀玉, 尹刚, 闫伟鹏, 陆敏杰, 赵世华 (56)

心脏磁共振自由呼吸运动校正人工智能电影序列在心力衰竭患者中的临床应用
.....冉玲平, 黄璐, 严祥虎, 赵赞, 杨朝霞, 周舒畅, 夏黎明 (62)

基于心脏磁共振晚期钆增强的心肌信号强度异质性对心肌炎患者预后价值的研究
.....刘方圆, 高艳, 王文先, 史荣超, 李莎, 王锡明 (68)

CMR特征追踪技术在帕金森病患者左心评估中的价值
.....岳汛, 刘铃, 彭鹏飞, 蒲倩, 杨慧义, 明悦, 岳书婷,
黄小华, 徐严明, 孙家瑜 (74)

初始T1值及细胞外容积分数对心脏淀粉样变的诊断价值:Meta分析
.....王国辉, 孟莉, 鲍海华, 李文昕 (81)

基于MRI影像组学模型预测肺癌脑转移瘤EGFR基因突变

……………李保勋, 彭雨琴, 覃尉峰, 肖芳, 黎浩江, 陈俊伟,
李佳凝, 胡芷瑄, 毛家骥, 沈君 (86)

基于机器学习的组合模型在预测乳腺癌新辅助化疗疗效中的价值

……………岳文怡, 张洪涛, 高坤, 周娟, 蔡剑鸣, 田宁,
董景辉, 刘渊, 白旭, 盛复庚 (93)

MRI影像组学预测非特殊型浸润性乳腺癌分子分型的价值

……………张丁懿, 黄小华, 沈梦伊, 张丽, 何欣 (100)

基于LI-RADS v2018及MRI特征对肝细胞癌CK19表达的风险预测及预后评估

……………鲁梦恬, 瞿琦, 徐磊, 张继云, 刘茂童, 姜吉锋, 张涛, 张学琴 (107)

多参数MRI影像组学在术前预测胰腺导管腺癌淋巴结转移中的价值

……………曾飘娥, 曲超, 崔景景, 修典荣, 刘剑羽, 袁慧书 (114)

子宫性不孕的多参数MRI、MR-HSG及临床特征分析

……………王洁, 段娜, 王绍娟, 胡旭宇, 任帅, 殷燕云, 王中秋 (122)

基于MR-T2WI的深度学习与影像组学联合临床特征预测宫颈癌

淋巴脉管间隙浸润

……………林宝金, 龙先凤, 吴朝霞, 梁莉莉, 卢子红, 甘武田, 朱超华 (130)

基础研究

肾脏3.0 T多频磁共振弹性成像:解剖区域、生理因素与正常肾脏硬度的关系

……………梁秋梅, 戚瑞瑞, 罗培茵, 孟凡琦, 盘中贤,
陈秋怡, 李峻枫, 潘劲统, 陈玥瑶 (137)

DCE-MRI联合脂代谢组学评价免糖尿病重症肢体缺血骨髓内

皮祖细胞功能……………费紫嫣, 高宇凡, 李亮, 刘昌盛, 查云飞 (143)

技术研究

内耳钆增强磁共振3D CUBE FLAIR序列PPI及HYDROPS图像在诊断

内淋巴积水中的价值

……………王子坤, 冯晶晶, 吴杰, 叶玉芳, 陈英敏, 时媛, 吴晶, 孙利强 (151)

基于两种Dixon技术的乳腺磁共振T2WI序列图像质量对比研究

……………蒋平平, 陈燕清, 黄涛, 官晓晖, 陆虹宇, 邓德茂 (158)

三维酰胺质子转移成像在原发性肝癌临床扫描可行性及图像质量评估中的

初步研究……………齐晓辉, 王琦, 沈智威, 段梦婷, 刘响, 潘江洋,

范雪丽, 贾丽涛, 王亚宁, 杜煜 (163)

经验交流

颈部影像报告和数据系统在MRI诊断早期单纯黏膜型鼻咽癌局部复发中的应用

……………汪泽燕, 吴磊迪, 钟柱, 王星蕊, 肖学红, 王志龙 (170)

磁共振药代动力灌注扫描在鉴别段样强化肉芽肿性乳腺炎与浸润性

导管癌中的价值研究

……………陈艳, 吴晓燕, 张敏, 黄学菁, 成建明, 郑李韵 (177)

基于临床及磁共振图像特征的髌关节撞击综合征独立危险因素分析

……………曾潇, 石逸杰, 彭如臣 (183)

病例报告

肝脏、双肺同时发生的上皮样血管内皮瘤影像表现一例并文献复习

……………陈少芳, 庄丹萍, 金红涛, 胡根文 (187)

封面文章

脑转移瘤是最常见的颅内恶性肿瘤,其中肺癌是脑转移瘤最常见的原发病灶来源。肺癌脑转移患者预后很差,接受放疗、化疗、手术治疗等常规治疗的总生存期仅为4~15个月。目前,针对存在表皮生长因子受体(epidermal growth factor receptor, EGFR)基因突变的肺癌脑转移患者,采用表皮生长因子受体酪氨酸激酶抑制剂(epidermal growth factor receptor-Tyrosine kinase inhibitor, EGFR-TKI)进行靶向治疗能够显著改善患者的预后。然而,明确脑转移瘤的EGFR基因突变状态需要对其活检或手术切除后进行病理检测,可能会导致术后出血、肺栓塞和脑脊液漏等严重并发症。因此,如何无创、精准预测肺癌脑转移瘤的EGFR基因突变状态,对于筛选EGFR-TKI靶向治疗的潜在受益患者,改善肺癌脑转移瘤患者的预后具有重要价值。

近年来,影像组学技术快速发展,可以从影像图像中提取大量形状、纹理等特征,无创、定量评估肿瘤的异质性,在肿瘤的“虚拟活检”方面展现出重要的应用价值。

本研究提取了肺癌脑转移患者脑转移瘤术前T2WI和增强T1WI图像的影像组学特征,以脑转移瘤术后的EGFR基因检测结果为金标准,通过mRMR和LASSO-logistic筛选出与脑转移瘤EGFR基因突变状态相关性强的影像组学特征,采用logistic回归构建了肺癌脑转移瘤EGFR基因突变状态的预测模型,通过受试者工作特征曲线、Hosmer-Lemeshow检验和决策曲线评估模型性能。结果显示,该模型对脑转移瘤EGFR基因突变状态具有良好的预测效能,能够有效区分EGFR突变型和野生型的脑转移瘤。本研究为肺癌患者提供一种无创、准确的评估脑转移瘤EGFR基因突变状态的方法,将为肺癌脑转移瘤患者的EGFR-TKI用药选择提供帮助。详见内文第86页。

综 述

昼夜节律在脑的多模态MRI中的研究进展

.....邢寒棋, 戴慧 (190)

经前期焦虑障碍相关情感回路异常的脑功能成像研究进展

.....陈思睿, 徐小雯, 赵阳, 肖磊, 陈振宇, 廖海 (196)

多模态磁共振成像技术在深部脑刺激治疗帕金森病中的研究进展

.....刘苗苗, 刘泉源, 任庆发, 徐东昊, 李祥林 (200)

静息态功能磁共振成像在癫痫中的研究进展

.....郭佳慧, 吴琼, 高阳, 赵鹤, 谢生辉, 李波,
王少彧, 张华鹏, 王桢楠 (206)

脑类淋巴系统磁共振成像的临床应用及研究进展

.....沈文卓, 李勇刚 (212)

直肠癌基于磁共振成像的深度学习研究进展

.....石晟铭, 肖玲清, 马佳琪, 刘晗, 武玉鹏, 李晓夫 (218)

卷积神经网络基于MRI在半月板损伤诊断中的研究进展

.....袁典, 杜昱峥, 魏德健, 张俊忠, 曹慧 (223)

肿瘤瘤周的影像组学研究进展

.....侯娟, 刘文亚 (230)



磁共振成像
办精品期刊 促学科发展 惠百姓健康

官方网站	在线投稿	知 知 乎 平 台	官 方 微 博	搜 狐 平 台	网 易 平 台	群 群 群	企 业 号	微 信 平 台

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

ISSN 1674-8034, CN 11-5902/R, CODEN CCIHBW, Established in 2010 Monthly Vol. 15, No. 3, Mar 20, 2024

Responsible Institution

National Health Commission of the
People's Republic of China

Sponsor

Chinese Hospital Association
Beijing Tiantan Hospital of Capital
Medical University

Lifetime Honorary Editor-in-Chief

DAI Jianping

Editor-in-Chief

JIN Zhengyu

Associate Editor-in-Chief

CHEN Min	CHENG Jingliang
FU Haihong	HE Guangjun
HONG Nan	LIU Shiyuan
MA Lin	SONG Bin
TIAN Jie	WANG Meiyun
XIAN Junfang	YAN Fuhua
ZHAO Xinming	

President

HE Guangjun

Editing

Editorial Board of Chinese Journal of
Magnetic Resonance Imaging

Publishing

Publishing House of Chinese Journal
of Magnetic Resonance Imaging

General Distributor

Domestic: Beijing Newspaper and
Periodical Distribution Bureau of China
Post Group Co., Ltd.
Postal Code: 2-855
Overseas: China International Book
Trade Group Co., Ltd., P.O. Box 399,
Beijing, China
Code No.: M 8958

Mail Order

Third Floor, Building 4, No. 358,
Yudaihe East Street, Tongzhou District,
Beijing 101100, China

Tel & Fax 8610-67113815

E-mail editor@cjmri.cn

Website www.chinesemri.com

Price: USD 30.00

Contents

ORIGINAL RESEARCH

CLINICAL GUIDELINES & EXPERT CONSENSUS

- 1 4D Flow cardiovascular magnetic resonance consensus statement of SCMR: 2023 update

JIA Xi, ZHAO Shihua

CLINICAL ARTICLES

- 7 Alterations of brain mirror homotopic functional connectivity in postpartum women: A resting-state fMRI study
ZHANG Kaihua, LIN Jiayu, SU Wei, GAO Yingli, LI Na, DU Yuxuan, LIN Xingru, WANG Jing, ZHAO Shijia, DU Xiaoxia

- 13 Study of lateralization changes in the basal ganglia stroke patients based on functional connectivity analysis

MAO Qianqian, CHEN Yuchen, CHEN Huiyou, JIANG Liang, JIANG Hailong, YIN Xindao

- 19 The value of multi-delay arterial spin labeling in the evaluation of cerebral perfusion in patients with severe arterial stenosis or occlusion

LI Lulu, SHANG Songan, MO Xiaoxiao, MEI Chao, ZHANG Ninggui, WANG Xue, YANG Xin, WU Yating, YE Jing

- 26 The correlation between symptomatic carotid atherosclerotic plaques and short-term mRS score after ischemic stroke

WU Jingjing, ZHANG Yating, ZHANG Lin, YIN Xi, SONG Juan, WANG Chengwei

- 31 Risk stratification prediction of glioblastoma based on multi-sequence MRI radiomics analysis

NIU Wenju, XU Huaiwen, GAO Yuxiang, WANG Xiaochun, TAN Yan, ZHANG Hui, YANG Guoqiang

- 37 Differential diagnosis of angiomatic meningioma and atypical meningioma based on contrast enhanced T1-weighted images histogram analysis

HAN Tao, LIU Xianwang, JIANG Jian, ZHOU Fengyu, DONG Wenjie, ZHANG Bin, ZHOU Junlin

- 43 Multimodal study of resting state functional MRI in patients with acute mild traumatic brain injury

ZENG Zhe, LUO Lin, CHEN Qiang, HOU Siqi

- 50 Differential diagnostic value of arterial spin labeling combined with diffusion tensor imaging in parotid gland tumors

ZHOU Jinliang, CUI Yunfu, ZHANG Diming, REN Rui, DI Ningning, SHEN Shanchang, JIANG Xingyue, WANG Shanshan

- 56 Value of 4D-Flow MRI in evaluating left ventricular outflow tract peak velocity in hypertrophic cardiomyopathy: A proof-of-concept study

XU Jing, CHEN Xiuyu, YIN Gang, YAN Weipeng, LU Minjie, ZHAO Shihua

- 62 Clinical application of free breathing with motion correction artificial intelligence cine sequence of cardiac magnetic resonance in patients with heart failure

RAN Lingping, HUANG Lu, YAN Xianghu, ZHAO Yun, YANG Zhaoxia, ZHOU Shuchang, XIA Liming

- 68 Prognostic value of myocardial signal intensity heterogeneity based on late gadolinium enhancement in cardiac magnetic resonance in patients with myocarditis
LIU Fangyuan, GAO Yan, WANG Wenxian, SHI Rongchao, LI Sha, WANG Ximing
- 74 Value of the CMR feature tracking technique in the assessment of the left heart in patients with Parkinson's disease
YUE Xun, LIU Ling, PENG Pengfei, PU Qian, YANG Huiyi, MING Yue, YUE Shuting, HUANG Xiaohua, XU Yanming, SUN Jiayu
- 81 Diagnostic value of native T1 and ECV in myocardial amyloidosis: A Meta-analysis
WANG Guohui, MENG Li, BAO Haihua, LI Wenxin
- 86 A MRI-Radiomics-based model predicts EGFR mutation status in brain metastases in lung cancer patients
LI Baoxun, PENG Yuqin, QIN Weifeng, XIAO Fang, LI Haojiang, CHEN Junwei, LI Jianing, HU Zhixuan, MAO Jiaji, SHEN Jun
- 93 Radiomics based on combined machine learning models for prediction of the response to neoadjuvant chemotherapy in mass enhancement breast cancer using magnetic resonance imaging
YUE Wenyi, ZHANG Hongtao, GAO Shen, ZHOU Juan, CAI Jianming, TIAN Ning, DONG Jinghui, LIU Yuan, BAI Xu, SHENG Fugeng
- 100 Value of MRI radiomics in predicting molecular subtypes of invasive breast carcinoma of no special type
ZHANG Dingyi, HUANG Xiaohua, SHEN Mengyi, ZHANG Li, HE Xin
- 107 Risk prediction and prognostic evaluation of hepatocellular carcinoma CK19 expression based on LI-RADS v2018 and other MRI features
LU Mengtian, QU Qi, XU Lei, ZHANG Jiyun, LIU Maotong, JIANG Jifeng, ZHANG Tao, ZHANG Xueqin
- 114 The value of multi-parametric MRI radiomics model in predicting lymph node metastasis of pancreatic ductal adenocarcinoma
ZENG Piao'e, QU Chao, CUI Jingjing, XIU Dianrong, LIU Jiayu, YUAN Huishu
- 122 Multiparametric MRI, MR-HSG and clinical characteristics of uterine factor infertility
WANG Jie, DUAN Na, WANG Shaojuan, HU Xuyu, REN Shuai, YIN Yanyun, WANG Zhongqiu
- 130 Predicting lymph-vascular space invasion in cervical cancer based on MR-T2WI with deep learning and radiomic features combined with clinical features
LIN Baojin, LONG Xianfeng, WU Zhaoxia, LIANG Lili, LU Zihong, GAN Wutian, ZHU Chaohua

ORIGINAL ARTICLES

- 137 3.0 T multifrequency magnetic resonance elastography of the kidney: Regional variation and physiological effects on renal stiffness
LIANG Qiumei, QI Ruirui, LUO Peiyin, MENG Fanqi, PAN Zhongxian, CHEN Qiuyi, LI Junfeng, PAN Jingtong, CHEN Yueyao
- 143 Combing DCE-MRI and fatty acid metabolomics to evaluate the function of bone marrow endothelial progenitor cells in diabetic rabbits with critical limb ischemia
FEI Ziyan, GAO Yufan, LI Liang, LIU Changsheng, ZHA Yunfei

TECHNICAL ARTICLES

- 151 Value in EH diagnosis of PPI and HYDROPS of 3D CUBE FLAIR based on inner ear magnetic resonance imaging with gadolinium enhancement
WANG Zikun, FENG Jingjing, WU Jie, YE Yufang, CHEN Yingmin, SHI Yuan, WU Jing, SUN Liqiang

About the cover

Brain metastasis is the most common intracranial malignant tumor, with lung cancer being the most common primary source of brain metastases. Patients with lung cancer brain metastases have a poor prognosis, with a median overall survival of only 4 to 15 months when treated with conventional therapies such as radiotherapy, chemotherapy and surgery. Currently, targeted therapy with epidermal growth factor receptor-tyrosine kinase inhibitors (EGFR-TKIs) has shown significant improvement in the prognosis of lung cancer patients with brain metastases who have EGFR gene mutation. However, determining the EGFR mutation status of brain metastases usually requires pathological testing through biopsy or surgical resection, which can lead to serious complications such as postoperative bleeding, pulmonary embolism, and cerebrospinal fluid leakage. Therefore, it is of great value to non-invasively and accurately predict the EGFR mutation status of lung cancer brain metastases in order to identify potential beneficiaries of EGFR-TKI targeted therapy and improve the prognosis of patients with lung cancer brain metastases.

In recent years, the rapid development of radiomics, an imaging-based approach that extracts quantitative features such as shape and texture from medical images, has shown important applications in the field of "virtual biopsy" for tumors and the non-invasive evaluation of tumor heterogeneity.

In this study, radiomics features were extracted from preoperative T2-weighted and contrast-enhanced T1-weighted images of lung cancer brain metastases. The EGFR gene testing results after brain metastasis surgery were used as the gold standard. Using mMRF and LASSO-logistic regression, radiomics features significantly correlated with the EGFR mutation status of brain metastases were selected. A logistic regression model was constructed to predict the EGFR mutation status of lung cancer brain metastases, and the model performance was evaluated using receiver operating characteristic curves, the Hosmer-Lemeshow test, and decision curves. The results showed that the model had good predictive performance for the EGFR mutation status of brain metastases, effectively distinguishing between mutant EGFR and wild-type EGFR brain metastases. This study provides a non-invasive and accurate method for assessing the EGFR mutation status of brain metastases in lung cancer patients, which can assist in the selection of EGFR-TKI therapy for lung cancer brain metastases. Please see text page 86.

158 Comparative study of breast magnetic resonance T2WI sequence image quality based on two Dixon techniques

JIANG Pingping, CHEN Yanqing, HUANG Tao, GUAN Xiaohui, LU Hongyu, DENG Demao

163 Preliminary study of 3D-APTw imaging in the evaluation of clinical scanning feasibility and image quality of primary liver cancer

QI Xiaohui, WANG Qi, SHEN Zhiwei, DUAN Mengting, LIU Xiang, PAN Jiangyang, FAN Xueli, JIA Litao, WANG Yaning, DU Yu

EXPERIENCE EXCHANGES

170 Application of neck imaging reporting and data systems in MRI diagnosis of early exclusive mucosal local recurrent nasopharyngeal carcinoma

WANG Zeyan, WU Leidi, ZHONG Zhu, WANG Xingrui, XIAO Xuehong, WANG Zhilong

177 Value of MR pharmacokinetic perfusion scan in differential diagnosis between idiopathic granulomatous mastitis and invasive ductal carcinoma appearing as segmental distribution enhancement

CHEN Yan, WU Xiaoyan, ZHANG Min, HUANG Xuejing, CHENG Jianming, ZHENG Liyun

183 The research based on clinical and MRI features for the risk factors of femoroacetabular impingement syndrome

ZENG Xiao, SHI Yijie, PENG Ruchen

CASE REPORT

187 Epithelioid hemangioendothelioma involving both liver and lung: One case report

CHEN Shaofang, ZHUANG Danping, JIN Hongtao, HU Genwen

REVIEWS

190 Research progress on circadian rhythms in multimodal MRI of the brain

XING Hanqi, DAI Hui

196 Advances in brain functional imaging of abnormal emotional circuits associated with premenstrual dysphoric disorder

CHEN Sirui, XU Xiaowen, ZHAO Yang, XIAO Lei, CHEN Zhenyu, LIAO Hai

200 Research progress of multimodal MRI in deep brain stimulation therapy for Parkinson's disease

LIU Miaomiao, LIU Quanyuan, REN Qingfa, XU Donghao, LI Xianglin

206 Research progress of resting state functional magnetic resonance imaging in epilepsy

GUO Jiahui, WU Qiong, GAO Yang, ZHAO He, XIE Shenghui, LI Bo, WANG Shaoyu, ZHANG Huapeng, WANG Yanan

212 Advances in the clinical application of MRI in the glymphatic system of the brain

SHEN Wenzhuo, LI Yonggang

218 Progress in deep learning based on magnetic resonance imaging for rectal cancer research

SHI Shengming, XIAO Lingqing, MA Jiaqi, LIU Han, Wu Yupeng, LI Xiaofu

223 Research progress of convolutional neural networks based on MRI in the diagnosis of meniscus injury

YUAN Dian, DU Yuzheng, WEI Dejian, ZHANG Junzhong, CAO Hui

230 Advance of peritumoral radiomics research

HOU Juan, LIU Wenya